

学校编码: 10384

分类号_____密级_____

学号: 19120051403097

UDC _____

廈門大學

博 士 学 位 论 文

甲基对硫磷和镉联合胁迫斑马鱼脑的毒性效应
及其蛋白质组学研究

**Joint Toxicological Effects and Proteomics in Zebrafish
Brain under the Combination Stress of Methyl Parathion
with Cadmium**

凌雪萍

指导教师姓名: 黄河清 教授

专业名称: 化学生物学

论文提交日期: 2011 年 月 日

论文答辩时间: 2011 年 月 日

学位授予日期: 2011 年 月 日

答辩委员会主席: _____

评 阅 人: _____

2011 年 6 月

厦门大学学位论文原创性声明

本人呈交的学位论文是本人在导师指导下，独立完成的研究成果。本人在论文写作中参考其他个人或集体已经发表的研究成果，均在文中以适当方式明确标明，并符合法律规范和《厦门大学研究生学术活动规范（试行）》。

另外，该学位论文为（ ）课题（组）的研究成果，获得（ ）课题（组）经费或实验室的资助，在（ ）实验室完成。（请在以上括号内填写课题或课题组负责人或实验室名称，未有此项声明内容的，可以不作特别声明。）

声明人（签名）：

年 月 日

厦门大学学位论文著作权使用声明

本人同意厦门大学根据《中华人民共和国学位条例暂行实施办法》等规定保留和使用此学位论文，并向主管部门或其指定机构送交学位论文（包括纸质版和电子版），允许学位论文进入厦门大学图书馆及其数据库被查阅、借阅。本人同意厦门大学将学位论文加入全国博士、硕士学位论文共建单位数据库进行检索，将学位论文的标题和摘要汇编出版，采用影印、缩印或者其它方式合理复制学位论文。

本学位论文属于：

1. 经厦门大学保密委员会审查核定的保密学位论文，于 2013 年 12 月 1 日解密，解密后适用上述授权。

2. 不保密，适用上述授权。

（请在以上相应括号内打“√”或填上相应内容。保密学位论文应是已经厦门大学保密委员会审定过的学位论文，未经厦门大学保密委员会审定的学位论文均为公开学位论文。此声明栏不填写的，默认为公开学位论文，均适用上述授权。）

声明人（签名）：

年 月 日

目 录

摘 要.....	1
Abstract.....	3
第一章 文献综述.....	6
1.1 有机磷农药和重金属的研究概况.....	7
1.1.1 有机磷农药和重金属的污染现状.....	7
1.1.2 有机磷农药和重金属的毒性研究.....	10
1.1.3 有机磷农药和重金属的毒理学研究.....	13
1.2 有机磷农药和重金属的联合效应研究概况.....	17
1.2.1 联合毒性效应的概念与分类.....	17
1.2.2 联合毒性效应的作用机制.....	18
1.2.3 有机磷农药和重金属的联合毒性效应研究.....	19
1.3 甲基对硫磷(MP)和镉(Cd)的研究进展.....	19
1.3.1 MP 的研究进展.....	19
1.3.2 Cd 的研究进展.....	21
1.4 水体污染生物监测与生物标志物(biomarker).....	22
1.4.1 酶标志物.....	24
1.4.2 非酶蛋白质标志物.....	26
1.4.3 细胞与核酸标志物.....	26
1.5 蛋白质组学及其研究方法.....	26
1.5.1 目前国内外蛋白质组学的研究策略与范畴.....	27
1.5.2 蛋白质组学的研究技术.....	28
1.6 蛋白质组学在生态毒理学中的应用.....	32
1.7 模式生物的选择.....	34
1.8 毕赤酵母表达系统研究进展.....	35
1.8.1 毕赤酵母的生物学特性.....	35
1.8.2 毕赤酵母表达载体.....	36
1.8.3 毕赤酵母宿主菌种类.....	38

1.8.4 外源基因导入巴斯德毕赤酵母.....	38
1.8.5 影响外源基因表达的因素.....	40
1.9 本论文的研究内容、目的和意义.....	40
第二章 MP 和 Cd 对斑马鱼的联合毒性效应分析.....	42
2.1 材料与方法.....	43
2.1.1 生物材料.....	43
2.1.2 主要试剂.....	44
2.1.3 主要仪器设备.....	44
2.1.4 实验方法.....	44
2.1.4.1 MP 的单一毒性试验.....	44
2.1.4.2 Cd 的单一毒性试验.....	45
2.1.4.3 气相色谱(GC)测定样品中 MP 含量.....	45
2.1.4.4 ICP-MS 测定样品 Cd 含量.....	46
2.1.4.5 SOD、CAT、GST 和 AChE 酶活性的测定.....	46
2.2 结果.....	50
2.2.1 MP 和 Cd 对斑马鱼产生的毒性效应.....	50
2.2.2 在 Cd 胁迫下, MP 在斑马鱼脑组织中的富集变化.....	52
2.2.3 在 MP 胁迫下, Cd 在斑马鱼脑组织中的富集变化.....	54
2.2.4 斑马鱼脑组织中酶活性变化趋势.....	55
2.3 分析与讨论.....	63
2.3.1 MP 和 Cd 对斑马鱼的毒性效应分析.....	63
2.3.2 MP 和 Cd 富集变化的分析.....	64
2.3.3 MP 和 Cd 对四种酶活影响的分析.....	65
2.3.4 四种酶作为联合胁迫下生物学标志物的可行性.....	67
2.4 本章小结.....	68
第三章 MP 和 Cd 对斑马鱼脑组织诱导的蛋白质组学分析.....	69
3.1 材料与方法.....	69
3.1.1 生物材料.....	69
3.1.2 主要试剂.....	69

3.1.3 主要仪器设备.....	70
3.1.4 实验方法.....	71
3.1.4.1 差异蛋白质组学实验步骤.....	71
3.1.4.2 差异蛋白质的实时定量 PCR 验证.....	74
3.1.4.3 差异蛋白质的免疫印迹验证.....	78
3.2 结果.....	81
3.2.1 差异蛋白的分离和鉴定.....	81
3.2.2 实时定量 PCR 验证.....	87
3.2.3 TCRa-V54 的免疫印迹验证.....	90
3.3 分析与讨论.....	91
3.3.1 共性蛋白.....	91
3.3.2 与 MP 毒性有关的特异蛋白.....	92
3.3.3 与 Cd 毒性有关的特异蛋白.....	93
3.3.4 与联合毒性作用相关的特异蛋白.....	94
3.4 本章小结.....	95
第四章 重组毕赤酵母表达 GSTM3 的研究.....	98
4.1 材料与方法.....	99
4.1.1 菌株和质粒.....	99
4.1.2 主要试剂.....	99
4.1.3 主要仪器.....	99
4.1.4 培养基.....	99
4.1.5 实验方法.....	100
4.1.5.1 重组质粒 pUC57- GSTM3 的构建.....	100
4.1.5.2 重组质粒 pPIC9-GSTM3 的构建图.....	101
4.1.5.3 重组质粒 pPIC9-GSTM3 的具体构建方法.....	102
4.1.5.4 重组质粒转化毕赤酵母.....	107
4.2 结果.....	109
4.2.1 重组质粒 pPIC9-GSTM3 的构建.....	109
4.2.2 重组毕赤酵母 GS115 的构建.....	111

4.3 分析与讨论	113
4.3.1 重组质粒 pPIC9-GSTM3 的构建验证.....	113
4.3.2 GSTM3 的分离纯化.....	114
4.3.3 GSTM3 在重组毕赤酵母 GS115 的表达.....	114
4.4 本章小结	114
第五章 结论与展望	115
5.1 结论	115
5.2 展望	116
参考文献	118
附录：缩略语及中英文对照	139
在学期间发表论文情况	142
致谢	143

Content

Abstract (in Chinese)	1
Abstract (in English)	3
Chapter 1 Introduction	6
1.1 Review of the research on OPs and heavy metals	7
1.1.1 Pollution review of OPs and heavy metals.....	7
1.1.2 Toxicity review of OPs and heavy metals.....	10
1.1.3 Toxicological mechanism review of OPs and heavy metals.....	13
1.2 Review of the joint effects of OPs and heavy metals	17
1.2.1 Concepts and classification of the joint effects.....	17
1.2.2 Mechanism of the joint effects.....	18
1.2.3 Research on the joint effects between OPs and heavy metals.....	19
1.3 Review of the research on MP and Cd	19
1.3.1 MP research.....	19
1.3.2 Cd research.....	21
1.4 Biological monitoring in water pollution and the biomarkers	22
1.4.1 Enzyme biomarkers.....	24
1.4.2 Protein biomarkers.....	26
1.4.3 Cell and nucleic acid biomarkers.....	26
1.5 Review of the research on proteomics and technologies	26
1.5.1 Strategy and domain of proteomics.....	27
1.5.2 Analytical technologies in proteomics.....	32
1.6 Application of proteomics in ecotoxicology	32
1.7 Choice of model organisms	34
1.8 Review of the research on <i>Pichia pastoris</i> expression system	35
1.8.1 Biological characteristics of <i>Pichia pastoris</i>	35
1.8.2 Expression vectors in <i>Pichia pastoris</i>	36
1.8.3 Strains of <i>Pichia pastoris</i>	38

1.8.4 Ways of foreign genes integrated in <i>Pichia pastoris</i>	38
1.8.5 Factors affecting the expression of foreign genes.....	40
1.9 Purpose and benefit of the investigation.....	40
Chapter 2 Joint toxicological effects of the combination of MP with Cd to zebrafish.....	42
2.1 Materials and methods.....	43
2.1.1 Biological material.....	43
2.1.2 Reagents.....	44
2.1.3 Equipments.....	44
2.1.4 Methods.....	44
2.1.4.1 Toxicity tests of MP.....	44
2.1.4.2 Toxicity tests of Cd.....	45
2.1.4.3 MP assay by GC.....	45
2.1.4.4 Cd assay by ICP-MS.....	46
2.1.4.5 Enzyme activity assay.....	46
2.2 Results.....	50
2.2.1 Toxicological effects of MP and Cd to zebrafish.....	50
2.2.2 Bioaccumulation of MP in zebrafish brain under Cd stress.....	52
2.2.3 Bioaccumulation of Cd in zebrafish brain under MP stress.....	54
2.2.4 Changes of four enzyme activities.....	55
2.3 Analysis and discussion.....	63
2.3.1 Analysis of toxicological effects of MP and Cd to zebrafish.....	63
2.3.2 Influence of MP-Cd interaction on mutual bioaccumulation	64
2.3.3 Influence on four enzyme activities.....	65
2.3.4 Analysis of four enzymes as biomarkers induced by the combination....	67
2.4 Conclusions.....	68
Chapter 3 Proteomics in zebrafish brain induced by MP and Cd.....	69
3.1 Materials and methods.....	69
3.1.1 Biological material.....	69

3.1.2 Reagents.....	69
3.1.3 Equipments.....	70
3.1.4 Methods.....	71
3.1.4.1 Main process of differential proteomics.....	71
3.1.4.2 Real-time quantitative PCR of differential proteins.....	74
3.1.4.3 Western blotting of differential proteins.....	78
3.2 Results.....	81
3.2.1 Separation and identification of differential proteins.....	81
3.2.2 Verification of gene expression using real-time quantitative PCR.....	87
3.2.3 Validation of TCRA-V54 by western blotting.....	81
3.3 Analysis and discussion.....	91
3.3.1 Common proteins.....	91
3.3.2 Specific proteins with MP toxicity.....	92
3.3.3 Specific proteins with Cd toxicity.....	93
3.3.4 Specific proteins with joint toxicity.....	94
3.4 Conclusions.....	95
Chapter 4 Construction of a recombinant <i>Pichia pastoris</i> to express GSTM3.....	98
4.1 Materials an methods.....	99
4.1.1 Strains and plasmids.....	99
4.1.2 Reagents.....	99
4.1.3 Equipments.....	99
4.1.4 Mediums.....	99
4.1.5 Methods.....	100
4.1.5.1 Construciton of the recombinant pUC57- GSTM3 plasmid.....	100
4.1.5.2 Construciton Map of the recombinant pPIC9-GSTM3 plasmid....	101
4.1.5.3 Construction steps of the recombinant pPIC9-GSTM3 plamid....	102
4.1.5.4 Transformtion into <i>Pichia pastoris</i>	107
4.2 Results.....	109

4.2.1 Construction of the recombinant pPIC9-GSTM3 plasmid.....	109
4.2.2 Construction of the recombinant <i>Pichia pastoris</i>	111
4.3 Analysis and discussion.....	113
4.3.1 Identification of the recombinant pPIC9-GSTM3 plasmid.....	113
4.3.2 Separation and purification of GSTM3.....	114
4.3.3 Expression of GSTM3 in the recombinant <i>Pichia pastoris</i> GS115.....	114
4.4 Conclusions.....	114
Chapter 5 Conclusions and prospects.....	115
5.1 Conclusions.....	115
5.2 Prospects.....	116
References.....	118
Appendix: Index of Abbreviations.....	139
Publications.....	142
Acknowledgements.....	143

摘要

对多种污染物产生联合毒性效应的研究已成为环境科学发展的重要方向之一。目前,有关污染物的生物效应研究多数还是集中在单个化合物,因而有关预测和治理多种毒物对生物产生联合毒性的研究,越来越受到环境科学家的关注和重视,特别是有关有机磷农药和重金属的联合毒性效应研究。本文选取了在水体污染中比较有代表性的甲基对硫磷(MP)和重金属镉(Cd)为共污染物,以经典的模式生物斑马鱼(*Danio rerio*)为实验材料,从生理生化指标的变化、蛋白的差异表达等几方面对MP和Cd对斑马鱼脑组织的联合胁迫效应进行了较为系统的研究。

首先,对MP和Cd分别胁迫斑马鱼后产生的急性毒性效应进行分析。结果显示MP对斑马鱼的半致死浓度(96 h-LC₅₀)为6.3 mg/L, Cd对斑马鱼的96 h-LC₅₀为8.3 mg/L;利用气相色谱(GC)和电感耦合等离子体质谱法(ICP-MS)对MP和Cd共同存在时对彼此在斑马鱼脑中的富集影响进行了分析,结果表明两者在前24 h相互促进富集,24 h到96 h抑制彼此的富集,这说明MP和Cd共存时,联合毒物对斑马鱼的生存和毒性产生新的综合效应。

其次,本文研究了MP和Cd联合作用下对斑马鱼脑组织中超氧化物歧化酶(SOD)、过氧化氢酶(CAT)、谷胱甘肽转移酶(GST)和乙酰胆碱酯酶(AChE)活性的影响,以探讨MP和Cd对斑马鱼的毒害效应以及应激机制,同时筛选出联合胁迫的酶蛋白标志物。结果表明,MP和Cd的联合胁迫能引起SOD、CAT、GST和AChE的活性产生显著的变化趋势,酶活的变化与毒物的富集存在一定的相关性:MP和Cd的联合胁迫在前24 h促进了彼此的富集,使得毒性增加,进而抑制了酶的活性;从24 h到96 h联合胁迫作用抑制了彼此的富集,诱导更多的解毒酶发挥作用,使得酶活增加,从而降低了联合毒性,联合效应表现为拮抗作用。这四种酶活的变化趋势说明,斑马鱼脑产生的毒性效应是MP和Cd共同作用的结果,提示该系列指标可以作为MP和Cd胁迫的生物标志物。

再者,选用差异蛋白质组学及相关分析技术筛选与鉴定由MP和Cd联合胁迫下斑马鱼脑组织表达的差异蛋白,并进一步筛选出关键蛋白,以探讨MP和Cd的联合效应和胁迫机制。质谱鉴定的16个差异蛋白质按功能分为五大类:细胞

代谢、信号传导、受体系统、细胞骨架和应激蛋白,其中代谢相关蛋白占到 50%,表明在 MP 和 Cd 的胁迫下,斑马鱼脑组织内的代谢过程受到了很大的影响;MPI、GSTM3、TCRa-V54、Keratin8 和 Hsp 8 在所有胁迫组中的表达量变化提示它们可能是作为有害物质胁迫下诱导产生的共同蛋白,可以作为监测环境污染情况的生物共性标记物;ALDOCB、DPYSL2 和 NDUFS1 在 MP 单一胁迫组中的表达量呈现特异性上调,说明三者 在机体抵抗 MP 的胁迫毒性方面起着重要的作用,潜在着作为监控有机磷农药污染程度的蛋白指示物;UQCRFS1 和 RPSA 在 Cd 单一胁迫组中的表达量呈现特异性上调,认为可能参与 Cd 的解毒效应,适合作为监测 Cd 污染程度的特异性标志物;ALDH9A1A、SSADH、NDRG3、GSTM3 和 ATP5A1 的表达有利于细胞的解毒,它们在联合胁迫组中的表达量呈现显著上调,提示联合作用下细胞的解毒能力增强,使得联合毒性减弱,说明这五种蛋白与联合效应作用有关,潜在着作为联合毒物效应的标志物;另外,TCRa-V54 在单一胁迫组完全被抑制表达,而在联合胁迫组中只是表达下调,说明联合毒性对免疫系统的伤害小于单一毒性引发的伤害,从一定程度上也说明联合毒性减弱,二者联合胁迫时的毒性存在相互作用。上述描述的关键蛋白质对后续开展联合毒理机理的研究提供了科学依据和实验证据。实时定量 PCR 分析表明基因在 mRNA 的表达变化与相应蛋白表达变化水平呈正相关,western blotting 表明 TCRa-V54 的表达与双向电泳的分析结果一致。这些实验结果进一步提高了已筛选与鉴定的差异蛋白的可信度。

最后,选择在 MP 和 Cd 的联合毒性中起着重要解毒作用的 GSTM3 作为研究对象,对其进行了重组表达的研究。根据毕赤酵母的密码子偏好性,对其密码子进行优化,根据蛋白酶 GSTM3 的氨基酸顺序合成了相应的 cDNA,并成功构建了毕赤酵母表达载体 pPIC9-GSTM3;将其通过电击转化整合入毕赤酵母 GS115 基因组中,实现了 GSTM3 蛋白在重组毕赤酵母宿主菌 G115 中的分泌表达;重组表达的 GSTM3 活性测定为 192 U/mgprot,为正常斑马鱼脑组织中 GSTM3 活性(20.62 U/mgprot)的 9.3 倍,这说明毕赤酵母 GS115 可以作为表达斑马鱼脑组织中 GSTM3 的合适宿主,并可用于研究 GST 的解毒机制和分析其作为揭示有机磷农药和重金属联合毒性效应的蛋白标志物的可行性。

关键词: 联合毒性效应; 甲基对硫磷与镉; 差异蛋白质组学

Abstract

Combined pollution has become one of the important directions of research in environment science at present. Before now most of the research has concentrated on the action of single compound against organisms. Due to the presence of multiple pollutants in natural environments, environmental scientists are paying more attentions on the joint toxicological effects, especially about the combination of organophosphorus pesticides with heavy metals. In the present study, methyl parathion (MP) and Cd were chosen as two pollutants which are widely found in the aquatic environment, and zebrafish (*Danio rerio*) was chosen as experimental object. The joint toxicological effects of MP with Cd were analyzed, including changes of physio-biochemical markers, differential expression of proteins and other aspects.

Firstly, the acute toxicological effects of MP or Cd on zebrafish were examined. The single 96-h LC₅₀ value of MP on zebrafish was 6.3 mg/L, and that of Cd was 8.3 mg/L. In order to provide insights into the interaction between them, the bioaccumulation of MP and Cd in the tissues after 96 h of joint exposure was analyzed by GC and ICP-MS. The results of bioaccumulation showed that MP and Cd interacted mutually. They promoted mutual bioaccumulation in the 24 h, and inhibited mutual bioaccumulation from 24 h to 96 h. It indicates that Cd and MP can affect mutual toxicity on zebrafish when exposed to mixtures of them.

Secondly, the activities of superoxide dismutase (SOD), catalase (CAT), GST (gultathione S transferase) and AChE (acetylcholineserase) in zebrafish brain tissues were assessed, so as to discuss the joint toxicities of MP and Cd and the associated response of zebrafish, along with sieving out suitable biomarkers of the pollution. The results showed that activities of all four enzymes under joint stress changed significantly when exposed to all treatments, and the changes is related with the bioaccumulation of MP and Cd in combination. The promoted bioaccumulation of MP and Cd in 24 h makes the joint toxicity increased, thereby inhibiting the enzymes activities; the inhibited bioaccumulation of MP and Cd from 24 h to 96 h induces more enzymes to play a role in detoxification, so the enzymes activities are increased and the joint toxicity is reduced. The joint toxicological effect in 96 h is antagonism. Changes of enzyme activities under the joint stress for 96 h suggest the toxicological

effects on zebrafish are affected by the interaction between MP with Cd, indicating that they could be biomarkers of the joint pollution of MP with Cd.

Thirdly, differential proteomics and related analytical technologies were applied to sieve out and identify the differential proteins in zebrafish brain under the combination of MP with Cd. And it's hoped to find the key proteins associated with the combination of the two contaminants and evaluate their joint effects. As a result, 16 proteins were identified using MS. These proteins are involved in cell metabolism, signal transport, receptor activity, cytoskeleton assembly and stress proteins. Among them, proteins related with metabolism are 50%, indicating the process of metabolism in zebrafish tissues is disturbed greatly under the stress of MP and Cd. According to the expression level change of MPI, GSTM3, TCRA-V54, Keratin8 and Hsp 8 in all treatments, it reveals that they could be common biomarkers of MP or Cd or joint pollutions; On the basis of the specific up-regulation of ALDOCB, DPYSL2 and NDUFS1 in the single MP treatment, it suggests they might be the main specific biomarkers of MP toxicity; Due to the specific up-regulation of UQCRFS1 and RPSA in the single Cd treatment, it's considered to be related with Cd detoxification, and they could be specific and suitable biomarkers of Cd exposure. Expressions of ALDH9A1A, SSADH, NDRG3, GSTM3 and ATP5A1 are in favor of cell detoxification. The remarkable up-regulation of them in combination indicates cells improve the detoxification to make the joint toxicity of MP with Cd less than the single toxicity. It proves they are related with the joint effects of MP with Cd, and could be chosen as biomarkers of the combined pollution. In addition, the expression of TCRA-V54 in the single treatment (completely inhibited to express) and the combination (down-regulated), indicates the joint toxicological effects is existed. The analysis of these proteins contributes to provide useful insights and experimental evidences for the joint toxicological mechanism between different chemicals. Meanwhile, the results of real-time quantitative PCR showed the regulation of most genes at the mRNA level correlated well with that of the corresponding proteins, and the western blotting results showed the expression level in joint action was down-regulated, which was in good accordance with that of 2-DE. These results further confirm our confidence in the proteins identified using proteomic approaches.

Lastly, GSTM3 was chosen to study the recombinant expression, because of its significance of detoxification in joint toxicity between MP and Cd. According to the preferential codon of *Pichia pastoris*, the cDNA of GSTM3 was designed and

synthesized based on the amino acid sequence of GSTM3. And the expression vector of pPIC9-GSTM3 was constructed successfully. It was then transformed into the *Pichia pastoris* GS115 by electroporation. The result showed GSTM3 was successfully secreted and expressed in recombinant *Pichia pastoris* G115. The activity of GSTM3 from recombinant expression was 192 U/mgprot, which was 9.3 times of that from normal zebrafish brain tissues (20.62 U/mgprot). It indicates *Pichia pastoris* G115 can be the suitable host to express the GSTM3. The expression system could be used to make clear the detoxification mechanism of GSTM3, and analyze its feasibility as a molecular biomarker of the joint toxicological effects of organophosphorus pesticide with heavy metals.

Keywords: joint toxicological effects; Methyl parathion and Cadmium; Differential proteomics;

Degree papers are in the "[Xiamen University Electronic Theses and Dissertations Database](#)". Full texts are available in the following ways:

1. If your library is a CALIS member libraries, please log on <http://etd.calis.edu.cn/> and submit requests online, or consult the interlibrary loan department in your library.
2. For users of non-CALIS member libraries, please mail to etd@xmu.edu.cn for delivery details.

厦门大学博硕士论文摘要库